1 [Investigation Opens 1254, 20 October 2009]

2

Foxtrot| LtGen Natonski: Lieutenant Colonel M I am Lieutenant
] ' General Richard F. Natonski, United States Marine
5 Corps. I have been appointed by the Commander, U.S.
6 Central Command to conduct an investigation into the
7 facts and circumstances surrounding the combats action
8 at Wanat, Afghanistan during July 2008. Major General
9 David Perkin, US Army, has been assigned Deputy

Investigating Officer. Lieutenant Colonel (b)(3)(b)(6)
and Lieutenant Colonel d)@E)Nb)E)  |are Judge
Advocates assigned to the investigation team.
13
14 The testimony you provide today will be recorded,
15 transcribed, and included in our report of the
16 investigation. Based on your testimony we may also
17 prepare a written statement for your review and
18 signature.
19
20 Prior to coming on record today you signed a Privacy
21 Act statement, is that correct?
22
|Foxtrot| LTC | (b)3)(b)(6) | Yes, Sir.
25 LtGen Natonski: Your testimony will be made under oath and
26 you will now be sworn.
27
28 [The witness was sworn.]
29
LtCol (b)3)b)6)f Would you please state your full name, spelling
your last?
32
LTC ()3)o)e)f | (b)3)(b)6) |, its spelled| @m@E®E) |
LtCol (b)3)(b)6): What is your current unit and that unit’s
36 location?
|F0Xtr0t|I.TC|(b)(3)(b)(6)|: Current unit is Headquarters, Intelligence and
39 Security Command at Fort Belvoir, VA.
40
LtCol [b)3)(b)6): And you’'re current a Lieutenant Colonel in the
42 U.S. Army?
43
[Foxtrot| LTC | m)3)b)e) | Yes.
45
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your unit and that

LtCol (,)3))6f In July of 2008 what was
2

unit’s location?

3
LTC| (1)3)0)6) In July of 2008, I was the brigade S-2 for 173
irborne and Brigade Combat Team location, Jalalabad,
6 Afghanistan.
¢
LtCol p)3)b)6): Prior to coming on record today did you have an
9 opportunity to read a 13-page transcript of an
10 interview that you had with the Combat Studies
11 Institute dated 18 March 20097
12
LTC | (b)(3)(b)6) I did.

LtCol Eb)(S)(b)(G Is there anything you would like to change about
16 that transcript.
17

LTC [o)a)06) No.

LtCol [1)3)(b)6) And do you adopt that transcript as part of your
sworn testimony today?

1rc[oome} 1 do.

m
SIS

24
LtCol |1)3)b)(6) I'm assuming you’re an intelligence officer?
Foxtrot| LTC [ )@)m)6) k Yes.
LtCol (b)3)(b)6): In July of 2008 how long had you been with the
30 173%92
31
|Foxtrot| LTC [(0)3)b)6) k Two years.
33
LtCol|p):3)b)6)t So did you go through the workups with the 173797
[Foxtrot| LTC | m)@)b)e) | I did.
3/
LtCol|(b)3)(b)6): Can you describe your duties as the S-2 for the
$ brigade?
40 .
|Foxtrot|I-'I'C|(b)(3)(b)(6)|: Duties included providing the commander with
47 analysis of the threat, weather, terrain, as well as
43 supervising the ISR, Intelligence Surveillance
44 Reconnaissance Assets for the brigade.
45
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LtCol [3)b)ie):  What tools within your section did you have to
assist you with that?

I.'rc b)(3)(b)6) [ I had various software capabilities, ASAS-lite.

I had a section that was broken up between Ops and
plans; Collection Management Team as well as a Brigade
Support Intelligence support element which consisted
of all source analysts, imagery analysts, SIG analysts
and HUMINT, human analysts.

OG0~

10
LtCol |(b)3)(b)6) How big was the brigade S-2 while you were in
12 Afghanistan? How big was your shop?

Foxtrot| zrc [p)e) e 30 to 40 personnel, which included portions of
15 the MI Company and with the Brigade Combat Team
16 structure, although assigned to the MI Company, some
17 of the analysts, as well as collectors, were in direct
18 support to the Brigade Headquarters.
19

LtCol [b3)p)6):  Could you describe how information came into the
21 brigade from you subordinate units, intelligence
22 related information?

I.'.I'.'C Several ways. One was the normal daily
25 conversations I had with the battalion S-2s and
26 through battalion intelligence summaries that each
27 battalion produced daily; included in those summaries
28 was not only an all source aspect but there were also
29 SIGINT reports that were provided attached to those
30 summaries. There was ----
31

LtCol [)3)b)6} So the battalions would push up to you the all
source including SIGINT?

4
Foxtrot| LTC | (b)3))e) | Correct. Correct. And then HUMINT collectors

36 provided or conducted DIIRs, Draft Intelligence

37 Information Reports that were fed in to that old

38 system as well as put on the major database. They

39 could be pulled from across the world, if you had

40 access to the databases and then as well as

41 conversations that I had with the J-2 at the time from

42 82" initially then 101°.

43
LtCol |(b)3)(b)6) How often would you speak with the J-2?
45
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Foxtrot [LTC [ )3)b)6) Almost, if not every day, at least every other
2 day. And I would it was at least once a day.
f’; Sometimes it was more that once a day.

LtCol [)3)b)6) How did the brigade push information up to the
: Joint Task Force level?

7
Foxtrot| LTC [[()3)006) Pretty much the same way as the battalions did to
9 m

€. We produced two reports. One was an intelligence

10 summary and another was an intelligence report and

11 then conversations that I would have with the J-2 and
12 then as well from my Ops to updates from my Ops to the
13 J-2 Ops.

14

LtCol (n)3)b)6): And with the unit was requesting ISR support that
b was outside the brigades capabilities support would

17 you also submit the ISR request?
18

|FOXUOﬂ LTClmxmwxsk Correct.
20
LtCol |b)3)b)6 And in support of the ISR requests would you

reference INTSUMs? Your intelligence summaries?

|Foxtr0t|1:.'.l.‘c|(b)(3)(b)(6) B Yes. That was the justification in many times

25 for the assets. 1In particular if we are talking about
26 new intel because ISR requests were generally
27 arbitrated 96 hours out. Well at least initially,
28 arbitrated 96 hours out. Then there were daily ISR
29 Synch meetings that occurred at the division level
30 that would adjust the ISR based off of updated
31 information intel----
32
LtCol |(b)(3)(b)(6) Were you represented at that meeting?
34
LTC Our-- no I was not represented at that meeting.
LtCol[b)3)b)6):  So when the division was making that decision on
: adjudicating the ISR request it was just division
39 staff?
40
|Foxtrot| L'I'C|(b)(3)(b)(6)} To my knowledge, yes. We would-- I would two
different ways--well we do it three different ways. I
43 would sometimes personally talk to the J-2 or I would
44 talk to the JICE Chief and then my Collection Manager
45 would talk to the Division Collection Manager and then
46 my CHOPs, our S-3 CHOPs, chief operations, would also
4
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1 talk to his counterpart up at the division, the J-3
2 CHOPs.

3
LtColM They did it for emphasis?
LTC Correct.
LtCol To get a request?
LTC [meme|:  Right.

LtCol [n)3)b)ek  What did you first hear of a -- actually might
take a step back, after that daily meeting up at
14 division, how would they report out their decision?
15 On who was going to get the ISR, you said it was 96
16 hour look?
17
LTC | (b)3)(b)6) | Correct. The request we would do 96 hour--

9 everyday you would provide a 96-hour request. And
20 then the adjustments after that based off of changes
21 would come out in two forms, one it would, it got
22 reported through the collections management channels
23 because they had a daily collection management Synch
24 meeting. And then I would receive an updated slide
25 show for the JICE Chief that provided a Synch Matrix
26 with all the collection assets of the next 24 to 48
27 hours. Then it was reported, if I remember right,
28 through the CHOPs, through the Ops channels as well.
29

LtCol |r)3)p)6): Is it possible that if today were day one, you

could look at that, the products coming out, and

32 believe that on day three you would have coverage.
33 ISR, let’s say full motion video, but then on day two
34 learn that the, full motion video coverage had been
35 shifted?
36

|FOXtrot|LTC|W|: Correct. That occurred, I don’t want to say
38 often, but it did occur. Just based on the changing,
39 just through the changing environment. Then that
40 would adjust possibly the priorities.

LtCol |b)3)b)6) What action did you take when you learned that
43 ISR asset had been shifted?

LTC | (b)(3)(b)6) |+ Well if it was not in my favor, I would
46

immediately call the J-2, well first I would call the
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JICE Chief and try to get an understanding why. So I
could, obviously, I need to let my Commander know, and
then as well as the unit that is affected. Then if I
feel I did receive a good enough explanation, I’d then
call the J-2 and talk to him with an explanation of
why our assets were diverted or cut.

SNON WGBS W R e

LtCol [(v)3)0)6) Would you routinely call the S-2, actual at the

9 battalion and relay that information?
10

Foxtrot| LTC |(b)@3)b)6) Yes.
12

LtCol |b)3)(b)6): Would you also be voice com or would back it with
14 something else?
15

|[Foxtrot| LPC |®)3)0)6) | Most always was by voice.

LtCol (p)3)b)(6) How was it brought to your attention? Did your

19 collection managers come to you and say, Sir, we
20 thought on day three we would have this asset but it’s
21 now gone?

22
LTC ((1n)3)m0)6) [: Correct. That was usually the initial report
24

that I got. He would back brief immediately.

25
LtCol |(b)3)b)6) When was the first time you learned that Task

27 Force Rock was going to do a movement to Wanat?
28

|Foont|LTc|mxmmx6k Well frankly it was not necessarily in Wanat but

we had talked about moving out of Bella before we’d
31 been deployed. The move, the actual move to Wanat was
32 shortly after, again I guess it was shortly after our
33 deployment, if I remember right, because the Rock,
34 Task Force Rock and battalion Commander began
35 negotiating for the land once we determined the best,
36 what we thought was the best place to place it. Wanat
37 was supported-- better supported than COP Bella. It
38 was more tied to the Central Government and was in a
39 better position to mentor the ANSF, the Afghan
40 National Security Forces. So that was early on, I’'d
41 say we got there in May, so it was probably, you know,
42 July - August of 07, probably. When Wanat began to --
43 we started talking conceptually, about Bella, about
44 Wanat, if I remember right.
45
6
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LtCol 1) 3)1)6): In July of 07 what was the enemy situation around
Wanat, to the best of your recollection?

LTC| 1)3)b)6) It was -- we didn’t have a lot of reporting

5 coming out of Wanat specific because we weren’t
6 conducting -- there were few operations that were
7 being conducting around that area. HUMINT was -- we
8 had one HUMINT teams that was there at Blessing and
9 most of our focus for collection was in and around
10 Bella, and any operations that were being conducted
11 around Bella. So the enemy situation, at that time,
12 as I understood it in Wanat was probably -~ assess it
13 as fair in terms of relationship with us, relationship
14 with the district governor that was there. We knew
15 that there were enemy forces that were using that
16 area, the high ground around Wanat, as a base of
17 operations. Some small forces. But the Key enemy
18 elements we identified were further east and north of
19 Wanat, more toward what is call Qualigal, which is
20 east and a town that is north of COB Bella.
21

I.t.Col: And over the course of the year, up through July
23 of 08, did the enemy situation in the valley change?
24

|Foxvoq LTC | (b)3)(b)(6) |+ Yes.
LtCol [b)3)b)6f  How so?

Foxtrot| LTC | by 3)b)6)k It was frustration, if I remember right, with the
0 and deal and much like other places in Afghanistan
31 the locals were somewhat riding the fence on who was
32 going to really provide the security. So there were
33 ver-- it was somewhat tenuous in that they weren’t
34 taking side between us or the enemy. So the enemy
35 began to, at that time, began to influence some of
36 our, as we began negotiate even more up in Wanat.
37 More activity up the road, it was more in the 08 time
38 frame--early 08, March--May time frame. Activity
39 began to increase, really because our activity was
40 increasing in that area. A couple of ambushes in that
41 area against convoys going up to Wanat, if I remember
42 right, there was an IED, one or two IEDs up the road
43 heading up toward Wanat. So, I mean to answer your
44 question, is it, enemy activity began to increase but
45 really assessed it based on increased activity up into
46 Wanat.
7
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1

LtCol |(b)3)(b)®) The planning for op'eration Rock Move. Did you
3 get to view a CONOP----
4

Foxtrot| LTC | b)3)b)6) Yes.

LECol|b)3)b)6) for that. And based on your review of the CONOP,
% did you have any input for the battalion?

9

Foxtrot| LTC[(b)3)b)e)]: I did. On, if I remember right, it was the same

as always. On most every occasion the S-2, the

12 battalions S-2 and I review the enemy situation
13 together prior to the CONOP brief. Just so T
14 understood his assessment and then if I differed with
15 his assessment, yeah, I would say so and I would tell
16 him that “I’'m going to differ with you,” or concur and
17 I"11 tell the brigade commander that. Because,
18 obviously, you know, the brigade commander is looking
19 to me, prior to and during the CONOP to tell him what

my assessment was.

B LtCol [v)3)b)s): I put in front of you the CONOP for operation
Rock Move of 8-10 July. The Intel slides here, if you
could take a moment to review those.

Foxtrot| LTC | p)3)w)e) Okay.

LtCol |p)3)b)6): The portion of the intel assessment deals with
Wanat. Did you concur with the assessment portion
that came up from the battalion----

RSN S IR SIS
CawlogkRS

o
w |
S OV

Foxtrot| LTC o306 Yes.

vy
0]
—
QD

LtCol: As being a fairly accurate picture?
|FOX?[fOt| LTC | (b)(3)(b)(6)|7 Roger.
I-tCol And then on the most-likely and most-dangerous
40

determinations, did you discuss specifically with the
battalion 2? Do you recall concurring with his

41 assessment on most-likely and most-dangerous?
42
|Foxtrot| LTC |(b)(3)(b)(6)} The only part I don’t recall the conversation
because now it sticks out as possibly being a sticking
45 point is the most-dangerous of, you know, established
46 positions within the bazaar.
8
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LtCol [b3)b)6):  What do you mean by that?

3
Foxtrot| LTC | b)3)m0)6) |2 Being that, I don’t know that, with the reporting
that I saw, that I would of-- I don’t recall if I
6 agree with that or not. And I don’t know that I would
7 have, given the reporting that I remember. I don’t
8 remember reporting about ANP collusion. The only
9 aspect that I recall is with the district governor.
10 And that was one that we were trying to assess, is
11 this guy being threatened? 1Is he sitting on the bench
12 to determine who is going to essentially win out here
13 in the short term or even in the long term? And, I
14 mean, that is who he is going to side with or is he in
15 fact, in full collusion with the enemy that is
16 operating in that area. And given the close proximity
17 of the bazaar and the ANP Station-- I guess-- I’'m
18 sorry, I'm kind of thinking out loud. I guess as a
19 most-dangerous course of action I would have agreed
20 with that. Now that I kind of think about it. Not as
21 a most-likely but as a most-dangerous.
22
LtCol [3)b)ef  And why not as a most-likely?
Foxtrot | Lr¢ [ib)3)m)6)k: Because of those reasons that I kind of talked
26 through. At that time, as I remember, we didn’t have
27 the reporting of ANP collusion nor the level of the
28 influence that the enemy had over the population in
29 that particular village. There were some positive
30 effects that came out of there prior to us from 10tP
31 Mountain and based off of the desire for the locals
32 for our presence there, that our move down there would
33 have been viewed as one that we are now committing.
34 Coalition forces are now committing to that area.
35
LtCol [b)3)b)6): What factors, generally speaking for an intel
37 officer, go into making the most-likely most-dangerous
38 determination-- recommendation?
39
|FOXUOH LTC|®X&®X®F Previous activity. Current reporting as we know
4] it. Not that there is really a doctrine but if have
42 been there awhile you do kind of gauge a doctrinal
43 template of activity and scheme a maneuver for them.
44 Those are the primary factors that side from most-
45 likely most-dangerous.
46
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LtCol

[« QR RN IS S

(b)(3)(b)(6) The 173" was getting ready to do a RIP/TOA toward

the end of July. What was going on in brigade §-2
shop around the 8t" through the 13t of July 2008? Did
you have a full 173" staff? Did you have folks from
your replacement in? Who were manning the stations?

173rd’s area of operation. My replacement actually

LTC |(0)3)b)e)l: Yeah, we were. It was still a brigade, still
9

10
11
12
13
14
15
16
17
18
19
20

showed up a little bit early. Our TOA was scheduled
for 26 July and typical RIP is 10 days. 10 day RIP
model. There were a few of the Task Force due, 3%
Brigade first ID folks that were there. But it was
not a, as I recall, not a full RIP in motion, to were
you had left-seat right-seat. There were folk like,
the 3/1 guys essentially just kind of looking over
shoulders gauging, gathering information on our SOPs
and how we conducted, you know, our day to day
activities. But not a full RIP, you know, that was in
motion.

LtCol |b)3)(b)(6) Once operation Rock Move was underway, do you
22

23
24
25

recall receiving any indications and warnings-- new
indications and warnings from the troops that were
actually in Wanat? There reports ----

Foxtrot|LTC (b)(3)(b)(6) Yeah.

LtCol |n)3)b)6f Any enemy activity?

Foxtrotl LTC | b)3)b)6)

Oscar

LtCol

I don’t recall specifically from Lieutenant
Brostrom or Captain [p3)b)6] even after he arrived.
Captain(and I talked about it daily on what was
occurring.

b)(3)(b)(6) Via voice com?
36
[Foxtrot| LPE [ (v)3)b)6) | Correct. Right. Right.
Beta | LtCol |1)3)b)6) What was he telling you?
40
|Fomnﬁ|Lwchm@mmmk His biggest concern was the lack of force
protection, at the time. And then given the activity
43 that occurred up at Bella, you know, prior to the move
44 on, you know, when the enemy was able to reset and
45 then execute an attack which we knew that an attack
46 was-- we assessed that it was imminent given the,

10
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LtCol

again, the activity up at Bella. It was the level of
attack that was--or the scope of the attack that
really was not known.

(b)(3)(b)(6) What did you think the scope would be?

fire. Essentially probing to gauge our one, counter

6
Foxtrot | LTC [ b)3)b)e6) I thought they would initiate with small arms
9

10
11
12
13
14
15
16
17
18
19
20
21
22
23
24

recon. Kind of see where-- first I thought they would
start off with significant surveillance. And the
begin with probing, gauge some of the actions to try
to determine the ability of our defenses, force
protection. And then increase that level of activity
once they were able to reset because I did not think
they had the ability to reposition-- they could not
mass the attack in Bella by the time we withdrew.

Some leadership issues and we had some SIGINT that
indicated that they did not have the leadership-~ they
had the intent but they didn’t have the capability
because they didn’t have the leadership in place or
they were other locations and could not see to and
pull it off. So, I thought with the move down to
Wanat that bought a little bit of time----

LtCol (b)3)b)6): Up at Bella, did you assess that they had

26 fighters up there; they just didn’t have the command
27 and control?
28

Foxtrot| LTC [ (b):3)b)6) | Yes. Correct. And that was where I viewed, in

) terms of the Rock Move, the whole operation, you know,

31 move and establishment as the most dangerous over all,
32 of the operation, was the Bella portion. And that is
33 what told -- what I assessed to the brigade commander.
34 But getting back to Wanat, that, finishing some type
35 of-- some level of coordinated synchronized complex
36 attack, yes. We did assess that would likely happen.
37 It was a matter of, how long and how large of the
38 scale.

LtCol|(b)3)(b)(6) Beforehand, from the start of the probing attack
41 to a full scale, what did you assess the time might
42 be?
43

|Foxvot|LTC|(m@xmw)} I was looking at 7 to 10 days.

LtCol [b)3)b)6): From the time the-—-—-
11
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FoxtrotiLre [momie} By the time----

3
LtCol

(b)(3)(b)(B)f= probe?

probably. And it was a matter or establishing the

I-'I'C (b)(3)(b)(6) No, no, no. From the time we established,
8

9
10
11
12

proper force protection capabilities that would
increase our coalition forces, if you will. You know,
against attack, but no different attacks than any
attacks that we would receive on other COPs and FOBs.

LtCol |1)3)b)6): You assess that, to clarify your, that in 7 to 10

14
15
16

days of establishment of the emplacement a large scale
attack?

|Foxtrot| LTC [()3)0)6)

: Some -- I wouldn’t say -- if I said large scale -

18
19
20
21
22
23
24
25
26

- I don't know if I would qualify as a large --
quantify it as a large scale. Some type of
coordinated attack and it would have been complex with
multiple weapon systems and synchronized to where--
initiate fires with machine guns, mortars engage, and
so there would be some level of synchronization
because they had displayed that they had that
capability.

LtCol |)3)(b)6) And how-- did you speak to Captaing)as)b)pabout your

assessment? Was that his assessment as well?

29

Foxtrot| LTC | v)3)0)6) 2 As I recall, I think he was a little more
31 concerned about the scale of the attack. I know in
22 reading, kind of adding up real quick, in his initial
33 assessment he had about 50 maybe 60 fighters that
34 could mass. I think he was erring on the little-- as
35 the days, as 2 or 3 days past, I think he was erring
36 on a larger scale than that, maybe, if I remember
37 right.
38

LtCol : You had assessed a complex attack of some size?
4( And he was more focused on the numbers of fighters
41 that could be brought, could be massed?
42

[Foxtrot|zae [ p)@)b)e) | Yes.

LtCol|(h)3)(b)6) How did you really your assessment to your
46 command?

12

001130



Foxtrot |LT€ [()3)006) Just walked in his office.

3
LtCol n@3)b)e):  Did you specifically recall addressing your
6

assessment with Wanat?

LTC| (b)3)(b)(6) Yes.

0

LtCol (b)3)(b)6 You discussed your assessment of a complex attack
10 within 7 to 10 days; you recall the discussion that
11 took place after?
12
|Foxtrot | e | m)3)0)6) : Between me and commander?
14
LtCol [n3)bie]:  Yes.
16
|F0xtrot|LTC| (b)(3)(b)(6) |: I don’t-- if I recall he agreed-- concurred that,
18 I don’t recall that he concurred with the timeframe
19 but that the scale that I was assessing was about
20 right given his commander and his own commanders
21 assessment or estimate----
22
LtCol (b)3)b)6:  Scale, what scale? You mean the complex attack,
24 is that what you mean by scale----

25
LTC : Correct.
27

LtCol [)3)b)) Or numbers?

Foxtrot | nee [ v)3)0)6) | No. No, no, no. I’m sorry, scale meaning about
31 what was in the assessment, you know, the 50 maybe
32 around that is kind of what we were thinking as the
33 scale. So, yes, that is what, if I remember right, he

was concurring with.

34

LtCol |(b)3)(b)®6) Do you recall any meeting at the brigade level
37 after you passed your assessment to adjust anything
38 about operation Rock Move, as far as, flowing
39 additional forces or resources?

40
|Foxtr0t| L'.l'C|(b)(3)(b)(6)|: We began-- as we saw that ISR that the UAV, in
42 particular, and the Red Ridge, that we were losing

43 those because as the time went on when Wanat was

44 established, the assets would decrease, if I remember

45 right, each day. It was-- we were trying to put, we

46 meaning me, my collection manager, and CHOPs put more
13
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emphasis on CJTF 101 of the requirement for not
continuous coverage but some for, in particular
portions of the day up in Wanat because it was our
number one, still our number one priority for
collection, from when the move started on the 8™ a11
the way to the 18"™. I don’t recall specific assets
being repositioned up there, but that is what I was
working on was-- reemph-- not reemphasis but
additional justification for assets.

LtCol |(b)(3)(b)(6): Do you recall what initially operation Rock Move

12
13
14
15
16
17
18

was to begin, how many days of ISR coverage the
brigade had requested? Specifically Predator
coverage, as we understand the brigade asset couldn’t
range up there due to terrain? Do you recall did you-
- You recall requesting 2 days? 5 days? 10 days?
Worth of coverage?

Foxtrot| LTC |wm)3)b)6): If I recall, we did request each day in that 96
20

21
22
23
24
25

hour period. And then as the days progressed we
continued to request and then again we tried to focus
on certain periods of time, knowing that we were not
going to get continuous coverage. So we began to
focus on specific times of the days for those
requests.

LtCol (b)3)(b)6 We met WitthOlIECtions NCOIC last week.

Foxtrot| LTC | (b)3)(b)(6)

Sergeant| ()3)b)e) P

| Inma|
LtCol |(b)3)(b)®6): Sergeant| (v)3)b)e6) ould reviewing any of these

32
33
34
35
36
37
38
39

products assist in-- refresh your memory as to exactly
was you requested and then what came back and
specifically we looking anywhere from the 8% to the
13" of July of last year? From our review last week,
it appears for, at least for a couple of days, you
have constant full motion video coverage; this is for
the first couple of days.

k Yeah and again I think that goes back to our

[Foxtrot] LTC | p)3))e)
3|

42
43
44
45
46

assessment that that was the most dangerous portion of
the entire move was the withdrawal out of Bella. I
believe it was a month-- maybe two weeks prior an
aircraft was shot while it was on the HLZ there and
was it was damaged to where it couldn’t take off. So
the enemy knew they had done that and the flight up to

14
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Bella was extremely dangerous, the air route up to
Bella was Very constrained based off the terrain. so
with all that we felt like that was the most
dangerous. That was the initial focus we request as
the major priority, the number one priority for the
operation and then after that it was Wanat. And then
as the situation developed in Wanat, of course, we
continued to request assets for that, for that
portion. I'm just looking for what was requested in

O 00O\ bW —

10 the CONOP. For Bella that was requested, and if I
11 remember right, General Milley said you got it during
12 the CONOP brief, you know, for at least leading up to
13 the move, I forget the time period leading up the
14 move, but----
15

LtCol (b)3)(b)6) From reviewing the CONOP in front of you, what
17 was the initial request for, in the CONOP, how many
18 days of full motion video coverage?
19

|FoonqLEC (b)(3)(b)(6) I think it was 48 hours.

LEtCol |m)3)b)6) From the start of operation Rock Move?
|Foxtrot|LTc (b)(3)(b)(B) | Correct. And then we would adjust the time for
25 the request based on when we thought Wanat was most
26 threatened, which would have been around BMNT, around

27 EENT, plus or minus 2 or 3 hours. So you're asking

about the 8" though 13", 1’'np trying recall that----

28
2

LtCol |b)3)b)ef Yes, 8" through 13*™. Specifically after the 10t
31

at some point or when was the first time that you

32 realized or you learned that you would not have
33 coverage?
34 th
|Foxtrot | LTC | p)a)bye) | Probably the 10%"----
30
LtCol (h)3)b)ef:  Can you tell me----

g

LTC | (1b)3)(b)(6) Maybe later on the 99,
40

LtCol [b)3)(b)6): Can you tell me these products here at all?
: Would that assist you?

43
[Foxtrot| e [ m)3)0)6) Yeah this is 13, 14, 15. I would-- Right here on
the 11*", that’s the 10**, and if I remember right,
46 weather prevented Predator from getting up there on
1S
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the last day I believe. The 10® was probably the last
day because you can see our coverage would have gone
through the 11*" here but I think this was either
impacted by weather or diverted because of a TICK. So
the 10**, the 11* is where coverage started dropping
off.

LECol |1)3)(b)(6) Did the battalion know that? Do you recall
L)

specific conversation with Captaingam)@

10
[Foxtrot| LTC|m)@ieie) |  Oh, yes. Yeah.
12
LtCol : What transpired in those conversations?
|FOXUOt|LTC (b)(3)(b)(6) s Just like I went with the J-2 describing the
16 sense of urgency, lack of adequate force protection on
17 the ground. He was trying to justify getting the
18 assets back, of course, I would use some of that
19 justification with the division. There were quite a
20 few conversations in that regard. | (1) 14a c |
21
22
23
24
25 (b)(1) 1.4 a,
26
27
28
29
30
|Beta | LtCol From a review of the products in front of you
India that Sergeant [ ®m@)b)6) lprovided us, it appears that
' from the 8™ to the 10™ that the division surged assets
34 to the brigade and that you had full motion video
35 coverage for essentially 48 hours.

36
|Foxtrot | LTC

Correct, I think so.

LtCol |b)3)(b)®) Was that fairly normal for an operation that if
40 you requested it where you actually are conducting and

41 op that you would get the asset surged your way?
|Foxtrot|I.'1'c|(b)(3)(b)(6)|: Surged, yes. Continuous coverage, occasionally.
I can recall, I think, two other operations where we
45 had continuous coverage of PRED over more than a
46 couple days no more than two days. Some major

16
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operations that lasted 5 to 6§ days, we were supported,
very well supported with assets, but these were large
scale, I mean it was a battalion minus level
operations conducted throughout all of Rock’s AO. But
this was not normal but did occur occasionally.

LtCol|(b)3)(b)6) Just seeking your opinion here because I don’t
8 want to-- the folks at division that did the

QB W -

9 adjudication for ISR request, did they understand that
10 in the Waygal the only full motion video was the
11 Predator?
12
Foxtrot | LTC [ v)3)b)e) Yes, and the Warrior Alpha which was an RC East
: asset.
15
Beta | LtCol |(b)3)b)6) Could you-- Did you have access to that?
Foxtrot |Lre|[ v)3)m)e) b We did.
()
I.tCol (b)(3)(b)(6) You request it the same way?
Foxtrot |zre [ m)e)0)6) | Yes. We just requested FMV. Whether we got Pred
23 or Warrior Alpha it was up to 82 or 101°St.

24
LtCol (b)3)(b)6): You learned that the full motion video coverage,

6 up at Wanat, was going to taper off on the 11**, and
Captaing@)p)phad been in contact with you. You spoke

28 to the J-2 actual regarding the request?

29

|FOXtr0t| LTC |(b)(3)(b)(6)k Yes.,

LtCol |()3)b)6) Are you aware that-- did you ever go to your

33 commander and ask for his assistance?
34
|Foxtrot|LTc|(b)(3)(b)(6)} I don’t think so.
6
LtCol [p)3)b)6)f You don’t have any idea?

[Foxtrot| zre [(o)3)0)6)]: I don’t recall that-- I don’t. The CHOPs and I
40 discussed it and I know CHOPs went to CHOPs and we
41 were-- I don’t recall. If I had to put my-- have to
42 answer a question, I would say, I don’t think I did.

LtCol |(h)(3)(b)(6) Through your entire tour was there ever a time
<45 when you did go the commander and say, “Sir, we have
46 to have this asset?”
17

001135



1

LTC |()3)0)6)|: Yes.
3
LtCol |b)3)b)6) Do you recall what that was for? Or how that

situation differed from the Wanat situation?

6

|F0th’0t|L'J.'c|(b)(3)(b)(6)l "I don’t recall what it was for. Because he would
8 call the ADCO. I remember-- I just can recall the
9 exact operation or incident and how it differed. We
10 had attacks that were occurring in Keating and Lowell
11 as well in an area that, terrain wise, was just as bad
12 and T do remember have that conversation with Pry and
13 that 82" or 101°% had us lower on the priority. I
14 think the reason that I probably did not talk the
15 command about it was just based on my assessment of
16 what I thought the threat capability was at the time.
17

LtCol |b)3)b)6) Could you have-- was the commander available?
5 You could have seen him?
20

|Foxtrot|I.'.l'c (0)(3)(b)(6) Yes, any time of the day.

LtCol |(b)3)b)s) We understand that there was, at least a heated

discussion, between Captaing)@pprnd you. Could you
relay what took place and the timing of that if you

26 recall?
27
|Foxtrot|L'1‘C|(b)(3)(b)(6)} I think it was the 11™. I think it was the night
of the 11*". Most of my conversation with 2s happened
30 in the evening unless it was something significant.
31 And it may have been during day. I think it was in
32 the evening. It just got very animated about the need
33 for assets, again going back to the force protection
34 challenges that the unit was facing.
35
LtCol |(b)3)(b)6) Do you know what those challenges were? What was
37 he telling you the challenges where?
3R
|FOXUOH LTChmwxmw”: Not an established-- not in specific detail. I
knew some of what was going on up there based off of
41 the commanders report back to or commander but----
42

LtCol |(b)3)(b)6) What was your understanding based on the
ded commanders reports?
45

18
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t .
Foxtrot|zpe (b)(3)(b)(6) That they did not have established HESCO barriers

2 adequately up yet. Didn’t have overhead cover like a
3 lot the places had with brick and mortars; brick and
4 mortar building obviously. But none of the over head
5 coverage either with sand back or plywood. Did not
g ?ave the OP fully established with the same type of
orce protection capabilities or resources. So tha
was reall)was using as the crux of his issuehwzth
9 not getting assets. Because you had an asset out that
10 was not as established as other COPs and FOBs and that
11 if the threat was the same then the default should be
}g assets to-- collection assets to that location.
LtCol |)3)0)6) Do you concur with his line of reasoning?

Foxtrot| Lre| )3 ib)e) I did. And that’s when we continued to push the
17 Justification up to 101°® for the Predator and the Red
18 Ridge-- increased coverage for the Predator and the
19 Red Ridge.

20

LtCol |p)3)b)6 Did you do an analysis after the battle? An
22 intel analysis and anything to compare or contrast
23 with your assessment ahead of time?

24
|Foxtrot | LTC [ b)3)0)e) | I have.

LtCol [b)3)b)6)k What conclusions have--what lesson learned did
28 you--would?

Foxtrot| nre (b)(3)(b)(6) I think it was-- for situations such as that, not
31 only the brigade level but the brigade-- I mean at the
32 battalion but also the brigade level I needed to have
33 a clearer of the conversations that the platoon leader
34 and the company commander were having. Because you
35 know, I'm brigade, I'm working two levels down. And
36 then if we identify this as a company C-2, then more
37 of my emphasis needs to be on that company C-2. A
38 platoon would be more of a battalion fight. So there
39 is a lot-- I don’t want to say a lot-- there is some
40 that doesn’t make it into INTSUM, you know, at the
41 battalion level and then at the brigade level of some
42 key leader engagements or that occur or discussions of
43 atmospherics that occurring on the ground. I would
5 say that’s the biggest lesson for me, is understanding
45 that this was a-- essentially what we identify as a
46 company C-2 on the ground. So some of the brigade

19
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analysis effort needed to be more redirected to
Support our company.

) B r—

LtCol ((b)3)b)6) What do you mean analysis effort?

S
I TC | (b)3)b)6) ! By pulling some of that information that was

7 occurring or the-- yeah, pulling some of that
8 discussions occurring between the company command and
9 the platoon leader to better understand the
10 atmospheric because atmospherics isn’t going to the
11 ass-- to the analysis.
12

LtCol |(b)3)b)6) How would you do that? How would you pull that

information?

and more frequent discussions because with company
level ops that we would have very detailed discussions

15
Foxtrot | LTC [ b)a3)0)(6) Discussion with the Battalion 2. More detailed
18

19 about his assessment, the assets required to mitigate
20 risk, and again my focus was two levels down. So I
21 would say that was one the biggest lessons learned.
22 Magenta |
LtCol From your discussions with Captainf@n)f) what was

24 your understanding of the indicators and warnings that
25 the unit, the platoon recognized when the pulled into
26 Wanat? Did you think you had a good picture of what
27 was going on?
28

|FoxU0t|LTC|@xawx®k No, I didn’t-- I did not. A good picture? I
30 don’t recall having a real good picture of the
31 atmospherics of the local population. As I go back I
32 know and look at some of the reporting that came from
33 squad leader, platoon leader, the fact that there were
34 no women or children around. There was not a friendly
35 environment, if you will, when they pulled in nor
36 while they were there. There was not engage between
37 ' the ANA. And then it probably gets into the lessons
38 learned, without counter RECON patrols, that would
39 have least, from a guy, who recommends, assets for a
40 particular location, without counter RECON patrols you

need additional assets to mitigate some of that.

41
LtCol b)(3)(b)(6)s So you mean without patrol being put out by the
44 platoon?
45
[Foxtrot| LTC [m@®ye): =~ Right.

20
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1
Beta |LtCol [n3)b)e  What assets would you approve?
3

Foxtrot I.TC|(b)(3)(b)(6): Well, it would have added to the justification.
5 I mean I didn’t have organic assets but it would have
6 added to the justification for-- better the
7 understanding I got, of course, the better I’'m able to
8 relay that to the J-2, to give him a better picture of
9 what the true situation is on the ground.
10 '

LtCol |(b)3)(b)6): With the timing of the RIP/TOA assessment on
12 part, were you able to give full attention to this
13 operation, operation Rock Move, or were yvou focused on
14 another aspect of the brigade operations?
15

Foxtrot| LTC| (b)3)w)e) |2 No, I was able to provide full attention.
Li

LtCol |(b)3)b)6) Was the operation Rock Move the priority for the
19 brigade or was there something else?
20

Foxtrot| LTC| (b)3)b)e) As I recall it was a priority, it was our

collection; it was our ISR collection priority. So

23 that most always was the brigade commander priority.
24

LtCollm)3)bX6)}  That ISR priority; how is that set?
L)

Foxtrot| LTC | b)3)b)6) Between myself and the CHOPs and the S-3. So we
28 would discuss every day, for the most part every day,
29 the operations and the priority for operations and the
30 ISR was a support to those operations. So whatever
31 the three commander’s priorities were for that
32 particular day were over the course of, like I said,
33 we would do 96 hours out, is how we would establish
34 prioritie
35 Sigma

LtCol [)a)b)6f:  LTC (pyaybid
37

LTCp)3)b)§r Were you surprised at all by the numbers with which
J the enemy was able to mass an attack?
40

LTC | (0)3)(b)(6) |¢ Yes.

LTCp)3)p)§ Given the-- what you guys knew about the enemy that
3 they were apparently massing around the Bella area, do

45 you think this was the same force that was up there
46 that they just moved down to the Wanat area or?
21
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Foxtrot| LTC |(b)3)®b)e)|: I think portions of it was the same, then I think

LTC (b)3)(b)(6)

there were probably additional assets that were
recruited, if you will, from the time that the Bella
move occurred to the when the Wanat move occurred in
or attack occurred.

You never know for sure, but given your experience in
Afghanistan and your understanding of the capabilities
of the Predator or if there had been full motion video
available-- just speculation obviously but, do you
think it would have made a difference given the
terrain? The reason I ask that is much as been made
of the fact that there was no full motion video but is
it fair in your mind to say that it would have changed
things or do you think-- what’s your opinion on that?

(b)(3)(b)(6)

3 It is speculation----

LTC Sure.

Foxtrot| LTC|(b)3)b)E)|: Yes, I think it would have changed things.

LTC

b)(3)(b)(6)

44
45

However, you know as we all know we’ve seen FMV
collection before. I think what we would have
identified is small elements, that may not have
changed in my assessment. And not identified large
movement of personnel within the Wanat village,
probably would not have told us anything was occurring
there. Unless someone was, as it say, there is no
children running around. That may have assisted with
it as an indicator. I don’t know. But in terms of
use of the terrain, the enemy obviously is makes very
good use of infill routes and understood that from
what we could get out of SIGINT and HUMINT understood
the capabilities, to some degree of FMV. Like I
remember, when SIGINT collect when Colonel Ostlund
returned from Wanat with one-- from one of his
engagements the district governor essentially called
off the attack, the ambush because he assessed there
was-- he said planes over head. I think it would have
had some impact. At what level I----

Do you know what the full motion video lines were
devoted to when they were not being used for Wanat?

22
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Foxtrot| LTC | (b)3)(b)6) Yeah. I think there was an operation that was on

2 going over in, it was either Kapesa or Logal Province
3 further west. Might be able to pick that in the
4 division-- I don’t know if we have the division
5 slides----
6

LtCol (v)3)b)6) We don’t have the division, but we may see that
8 w1th the next witness.

9
LTC | (b)3)(b)6) Actually, I’'m sorry, Radu Barq 4, I think was the
KG pass. It was an ongoing operation that was 4% and

101°" was conducting. But I just remember it from

13 being over here further east.
14

Sigma| LTC)3)b) What is it your understanding that Rock Move was just
16 a movement from Bella to establish a position or was
17 it an operation that was going to be on going after 2™
18 platoon occupied that position? Was it just point A to
19 point B type of movement piece?
20

Foxtrot| LTC | b)3)b)e) The actual CONOP was-- when was end state of the

CONOP? I would have to go back through and look, I

23 don’t recall. You know it was enduring, if that is
24 what you’re asking. You were going to establish a
25 vehicle patrol base and it is going to transition
26 into-- transition may not have been the words the
27 commanders used but, you know, transition to a combat
28 out post.

LTC(p)3)b)@ But it would have been unusual, I don’t mean to put
31 words in your mouth, so correct me if I’m wrong. It
32 ‘would have been unusual no matter how enduring a CONOP
33 to have nonstop dedicated full motion video, I mean
34 there just----
35

LTC | (b)(3)(b)(6) Absolutely.

SKﬂna LTC()3)b)6) There just wasn’t the assets to do that all the time.

LTC b)(3)(b) Correct.

LTC(p)3)b)d There had to be a question of priorities at some
43 point in time.

44
LTC | (b)3)b)6) Absolutely.

23
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LTCp)3)(b)6) Bir.

2

|Foxtrot|1.'rc (b)(3)(b)(6):th And I'm sorry, and had that situation as well as
4 47" and 101°° with establishment of other locatjions and
3 we had what ended up being called a Joint Security
6 Post, JSP. I guess it was joint. It was essentially
7 a vehicle patrol base that was up in northeast Konar
8 that that had some concern, as well, the terrain-- a
9 little bit supported by terrain. But yeah, you’re not
10 going to get continuous coverage.
11
12 LtGen Natonski: The number of enemy that attacked Wanat, do
13 you know what the estimate was?
14

LTC (b)(3)(b)(6) The before estimate, Sir?
16
17 LtGen Natonski: No, but when they attacked on the 13" of
18 July?
19

Foxtrot| LT€ | 0)3)0)6) | Somewhere in the ballpark of 100 to 200 was what
21 the estimate was. I think the 15-6 was closer to 200.
22
23 LtGen Natonski: Okay. What was that based on? Do you know?

LTC | (b)©3)(b)(®6) Reports from the soldiers in contact looking at
26

some of the HUMINT that was coming afterwards to kind

27 of the atmospherics of how many where injured and
28 reporting that was coming in through HUMINT channels
29 on how many folks were injured.
30
31 LtGen Natonski: Is there some sort of analysis that for
32 everyone shooting at you there are 6 in support?
I.TC|(b)(3)(b)(6) Yes, Sir. I think we had 3--2 or 3. There was
35 folks that were resupplying and then ----
36
37 LtGen Natonski: Medics and all----
L‘I‘C (b)(3)(b)(6) F There were the medics exactly, yes, Sir.
40
4] LtGen Natonski: There were lots of indications and warnings,
42 at least on the site. I mean the women and children
43 that was patently obvious to the soldiers that were at
44 Wanat. As was the surveillance that military aged
45 males were conducting on the site as they were
46 building it. On a couple of occasions they spotted
24
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groups of 4 or 5 in the hills but didn’t know if they
had weapons or not based on the thermal images. There
had been a Shura that had been conducted without the
Americans and then one Lieutenant Brostrom interrupted
and kind of broke up real quick. And there were
indications from residents that they were going to be
attacked. That was all pretty much-- their focal
point that site was force protection. That was a
platoon position, company commander happen to be there

10 on the 12® but how much intel flow was there from the
11 COP at Wanat to the battalion? Would that have gone
12 through company then to the battalion? How much of

13 that-- the how much of that filtered to you at the

14 brigade? I'm trying to figure out, you know these

15 guys were fearing an attack, but how much of that were
16 you feeling at the brigade?

17

18 LtGen Natonski: Yes, Sir. That’s a fair question. And I
19 think that gets back to my, I think, lessons learned.
Magenta I can’t speak for(but normally how it would happen
21 is the platoon leader would report over company NET
22 via FM or TACTSAT as a backup alternate and then the
23 company commander or his RTO would write a report and
24 provided that to the battalion TOC. And the--that--
25 that report would not then get forwarded to the

26 brigade, it would be combined with other reports and
27 in the INTSUM that the battalion would send me. If it
28 didn’t happen as a individual spot report then the

29 companies conducted daily conference calls. I’'m

30 pretty sure several did daily or may have been every
31 other day but conference calls with the battalion

32 commander with the TOC and that’s when they would

33 provide their spot reporting, atmospheric to the

34 battalion in that manner. And then how much or how
35 much of that made it up to me-- I would not get-- I
36 would generally not get a lot of atmospherics kind of
37 reporting where some of what specialized squad leader
38 is seeing. “I don’t see any women here.” Kind of

39 reporting unless it was a conversation with the

40 Battalion 2 and he had actually talked to the company
41 commander. Because that was another way to is the

42 battalion 2 would talk personally to the company

43 commanders probably every day about the situation

44 there in.

45
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1 MG Perkins: At this time was the establishment of COP Wanat

2 the main effort in the brigade?
3
|FOXU0ﬂLEC|wWwa)F Sir, yes, to my knowledge it was.
6 MG Perkins: Because I know it was in the battalion. And I
7 think it was in the brigade. Of course that’s why the
8 CONOPs there has Predator dedicated, not just the
9 closing of Bella, but to the establishment of COP
10 ‘ Wanat but that only carries through from the 8"
11 through the 10*" and actually-- coverage actually
12 extended beyond there. So it was a priority given the
13 fact that threats, all the COPs in the brigade area
14 faced similar threats, however, there was certainly a
15 concern that Wanat and I guess the question I have is,
16 okay, how much of that filtered to the brigade. Did
17 the battalion commander, who was there at Blessing,
18 call the brigade commander or call you and say “hey,
19 we need,” I mean that elevates it. You don’t
20 necessarily have privy to the stuff we talked about,
21 the women and children being gone, but when a
22 battalion commander calls that jacks up the urgency
23 and maybe trumps if all things are the same but hey
24 I've got lots of I & W. Did that happen?
Foxtrot| e | w306k Sir, I don’t know if that specific conversation
ﬂ occurred. I do know there were daily conversations
that Coloneland Colonel | m)@3)b)e) |were having
29 about Wanat. Delta
§
Delta |MG Perkins: And you don’t know whether Colonel[ ()3)b)e) |
32 called the division and said, “hey, I’'m really
33 concerned, as a Commander, I'm really concerned about
34 my soldiers at Wanat. They’re getting lots of intel,”
35 you don’t know whether or not that took place?

LTC (b)(3)(b)(B) No, Sir. I don"t. If I had-- I don’t think

Colonel (b)3)b)6) |had those indications or warning

because he would have immediately have come me and ask

40 me about them to determine whether he should have gone

41 to division-~--

42

43 MG Perkins: I guess what I'm trying to NUG down is, it’s a

44 limited, a very scarce asset, the Predator and the

45 Division had 1 or 2 available for its entire A0 and

46 we’ve talked to previous people, depending on what’s
26
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1 important, that can be redirected. I mean you have a

2 mission here. But the urge-- the sense of urgency has
3 to reach the Division in order to make the sense of

4+ urgency important and I guess I'm trying to track-- it
5 seems to me that it didn’t at least through the

6 commander’s channels, it didn’t reach the brigade. It
7 was at the Battalion level that this information may

8 have come in or may not have, it may have never have

9 left. All of these indications and warnings my never
10 have made it to the Battalion TOC.

11 Delta
|Foxﬂoqlmchm@mmmh I feel certain that Colonel | m@)b)e) |did not know
13 of some of those I and Ws because like I said, if he
14 had he would have immediately grabbed me and asked

15 about them; which he did on a regular basis.
16
17 MG Perkins: Do you recall cases when a case was made that you
18 needed a Predator in the brigade AO for----
19

Foxtrot| LTC Yes, sir.
22 LtGen Natonski: So you were able to get the division to
23 redirect a Predator based on indications and warning,
24 a case that you made at the Brigade to the Division
25 about something happening in your AOR.

MAJ |(b)(3)(b)(6) Yes, sir.
28
29 MG Perkins: Going from July back the last six months. What
30 was the overall analysis of just the Waygal Valley,
31 you know, sort of like in your own words. How would
32 you describe it, the threat?
33

LTC | (b)(3)(b)(6) From the January of 08----
36 LtGen Natonski: Yeah, yeah.

I-TC (b)(3)(b)(6) It was one of, it was tenuous. It was not a lot
39 of, because of our separation where Bella was. We
40 were not tied to the government. The enemy was-- it
41 was easy for the enemy to influence the attitude of
42 the population. They had freedom of movement for the
43 most part up in that area. They were able to execute
44 rocket mortar attacks down to Blessing which was about
45 S5Ks, if I remember right, south of Wanat maybe 7k.
46 Somebody would come up from Bella. I think they had
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pretty good freedom of movement. They would-- there
was some ties with Watah Pur Valley which was the
valley to the east and they-- we did have indications
in reporting that the enemy would support operations
in Watah Pur Valley. They had obviously the
capability to conduct complex coordinated attacks just
like they did at the Ranch House, against a patrol in
Aranus and an ambush against a patrol in Aranus. So I
think freedom of movement operating in probably 10 to
15 man elements for the most part. They could come to
execute coordinated attacks and complex attacks with
multiple weapons systems.

MG Perkins: I mean generally speaking, there was just a

continuous stream of threat reporting coming out of
the Waygal, there was bad things going, is it this

potential for attacks and stuff like that, that was
sort of the story, so-to-speak, of the Waygal?

Yes, Sir. 1I'm sorry. The reporting was limited
because we are in Bella and we weren’t conducting very
few operations north of Blessing. Bella was air
centric. So there was no driving up to Bella to an
engagement with the population on a regular basis.
There wasn’t really a population up near Bella.
Depending what population you’re talking to, there was
a challenge with language and the dialect. So ACT
that was operating did have a source that was in
Wanat, if I recall, but it was a matter of him coming
down to Blessing to setup a source meets opposed to us
getting up there-----

MG Perkins: So does there, especially in the intel world,

sort of work in patterns, patterns of this and
patterns of that. So you develop, like you said, a
doctrinal template SITEMP for the Waygal Valley. Did
that change dramatically from a macro point of view,
at least from the brigade point of view, from the 8%
on prior to the 13*"?

(b)(3)(b)(6) Yes, Sir. Because I thought, again most

dangerous was at there at Bella. So when they were
not able to execute a-- or execute some coordinated
attack at Bella. And then when I saw the reporting
of, you know, not having the C-2 available and
assessed as they had the intent to do it but just
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1 didn’t capabilities to C-2 that at the particular
2 time.
3
4 MG Perkins: So, are you saying then, that your analysis from
5 the 8% on actually went down as to the potential of an
6 attack?
7

|F0Xtr0t|LTC|(b)(3)(b)(6)|: Not down. Still----
9
10 MG Perkins: Your assessment of their capabilities were less
11 then, since it didn’t happen? I'm just not trying to--
12 -
13

Foxtrot| LTC : No, No I----
16 MG Perkins: Draw your conclusion but again I’'m trying to get
17 this sort of pattern the assessment that we have
18 pattern of; we think this generally what goes on in
19 Waygal. This is a pattern of what their capabilities
20 is and I'm just trying to think from your assessment
21 of the pattern from the 8% on, what happened

Foxtrot| rze| pysymie | I don’t think-- I don’t think went down. I
24 guess did not increa-- my assessment did not change
25 to where it was an increase capability.
26
27 MG Perkins: So if you have, for lack of a better term,
28 we have some line of the threat in Waygal, its
29 hovering here up and down kind of like a Heartbeat.
30 The 8™ occurs it doesn’t go up, it just continues on?
31 So your----

LTC That’s the thought that there would be spike
34 using that line analogy----
35
36 MG Perkins: Yeah, so yeah there was a line, you think the
37 line you were almost predicting it would go up. So
38 it’s not that it went down it is just that it did not
39 meet your expectation that it was going to go up. So,
40 again and I’'m not trying to draw your conclusion. On
41 that morning of the 13™ if you looked at where you
42 expectation was before the attack, your assessment may
43 have been less than your expectation of where it would
44 have been say a month prior where you thought you were
45 going to be.
46
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Foxtrot| wre | ma)o)e) Yes.

OO~ R WN

10
11
12
13

14
16

17
18

LtGen Natonski: But that was based on what you knew? You

didn’t necessarily know everything that they did.

MG Perkins: So that is based on analysis, that is based on

assumptions, etcetera like that. What could be the
biggest assumptions that were made that you now know
are probably faults. Obviously we know that on the 13%
then something different happened. Looking back on
this with the clarity of 18 months since it all went
down. What are a couple of the biggest assumptions
that were made that you now know were probably false?

(b)(3)(b)(6) Assumption that they could not mass and C2 that

large scale attack. And I'm making the assumption
that it was large scale--—--

19 LtGen Natonski: Understand.

(
LTC | (b)3)(b)®) |2 Of a couple hundred because still I was thinking
22

50 - 60 was the max numbers; assumption that the ANP

23 was not completely supporting at least complicit and
24 that the local population had essentially become
25 completely, again either, in collusion or complicit.
26
27 MG Perkins: And again with the advantage of hindsight we’ve
28 talked about, you know, Predator, LLVI or something
29 like that. Know what you know now, what would have
30 been, pick the one or top two critical pieces of
31 information that if you had had you think, again in
32 hindsight, would have made a difference in either
33 confirming or denying some of the key assumptions? It
34 would have been Predator. It would have been, you
35 know, what is the key piece of information and how
36 would have you received that?

LTCM: One key piece of information would have been
39 continuous movement, resupply in the area, FMV and Red
40 Ridge SIGINT collection-- over head collection would
41 have assisted with that. The atmospherics within the
42 village, knowing that the ANP being complicit and
43 assets that would have assisted with that really are
44 every Soldier’s sensor.
45
46 MG Perkins: Mainly HUMINT?
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1

|Foxvoq1mc|mxamx6k Right. That atmospheric, that includes ANP that
3 includes the women and children.
4
5 MG Perxkins: All that activity that going on?
6

LTC [ b)3)b)6) | Right.
9 MG Perkins: And to your knowledge, that type of information
10 did not make it to the brigade, in that fidelity.
11

Foxtrot| LTC | v)3)b)e)k Correct, yes, Sir. I’ve gone back and I’ve

looked at reporting because when I read the Cubbison

14 Report and I saw that and afterwards, you know, I
15 started getting some of this and I had gone back to
16 some of the reporting and I don’t recall. And again
17 the only way that would have come would have been by
18 for the most part would have been voice----
19
20 MG Perkins: Understand.
21

Foxtrot| LTC | ©)@3)b)e)k Coming from Platoon Leader, Company Commander, to
23 S-2 to me.
24 MG Perkins: One last question, when the Ranch House attack
25 occurred, do you recall, was there predator coverage
26 or any full motion video coverage?

Foxtrot| LTC | v)3)b)e) No, sir, there was not.
28 MG Perkins: There was not.

Foxtrot| rec (b)(3)(b)(6) If I recall, there was not.
30 MG Perkins: Okay, that is it.

LtCol (b)@3)(b)6): We have asked you to kind of look back in time,
32 and we understand that you have had a chance to read
33 through some of the studies--just for the record,
34 could you clarify that from the 8th - 13th, what
35 indications or warnings did you know of that came up
36 from the Platoon?

Foxtrot| LTC |b)3)0)6) s From the Platoon?

LtCol|(b)3)b)®6) Were you unaware of reports of being surveilled
39 by military age males?
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Foxtrot| wme [ m)e)b)e) Yes. And I think that was in Rock's INTSUM and
that would have been a discussion that Captaind)@)pband
I would have had. And that in itself is not out of
the norm.

Magenta

o
0]
QO o

t LtCol|(b)3)(b)6): Were vou aware of the Shura, the night that
Captain[b)@)bielgot up there?

Os

Q
Q
=

Foxtrot| LTC |m)3)b)e)k No, and I think I heard that on the 13th or maybe
even the 1l4th. Yeah, I don't recall----

a 59

- Zé p—

I\Jo [ ] [~ -]
—

eta | LtCol|®)3)b)6): Do you recall anything about the ANP chief
leaving the area?
LTC | (b)3)(b)6) | No. The district governor is the one government
official that I knew, or at least we accessed as
13 either, like I said, either being supportive or was
14 riding the fence to determine who was going to best
15 provide him security support. I think that in the
16 end, we determined, if I remember right, that he was
17 supportive of the ACM.
LtCol [b)3)(b)®6): And did you assume that security patrols were
19 taking place as a normal course?
Foxtrot| LTC| (b)3)(b)6) Right.
LtCol |b)3)(b)e) And did you later learn that they had not put
22 patrols out'?
Foxtrot LTC | (b)(3)(b)(6) From what I understand, I think there were--they
24 were not counter-recon patrols in the sense of, you
25 know, two, dead space, and cover--you know, provide
26 that type of counter-reconnaissance operation, but I
27 think I remember that there were some local patrols
28 and I don't know how they defined local; if it was
29 between the--I think there was a TCP on the south side
30 and then the OP and then the main--initially the
31 patrol base.
LtCol |(b)3)b)®) Okay, thank you.
LTC (b)(3)(b)(E} One quick one, what is the turnaround time for
34 the Red Ridge intercepts? Because you had mentioned
35 that that might have been a good asset to have--—-—-
Foxtrot|  zee [m@me) | Yeah.
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LTC (b)(3)(b)(6) Seems to me that that would take a while to
2 translate then, I don't know.

|Foxtrot|L'1'C| (b)(3)(b)(6) |: Yeah, those are actually pretty quick. Because
4 they had a linguist onboard----

[Sigma | LTC p)3)b)E) Okay, so it was almost real-time?

Foxtrot| LTC| v)3)0)e) | Yes, those are relatively quick. Those will be
7 pushed to us.

Sigma | LTCp)3)b)6) Okay, that it's all I have.

LtGen Natonski: Okay, Lieutenant Colonel| p)@3)b)6e) } you are

10 ordered not to discuss the testimony that you provided
1 here with anyone other than members of the
12 investigation team. You will not allow any witness in
13 this investigation to talk to you about the testimony
14 he has given or which he intends to give. If anyone
15 should try to influence your testimony or attempt to
16 discuss your testimony, you are instructed to notif:
17 Lieutenant Colonel or Lieutenant Colonel{p)a)b)ye) [Sigma|
18 Do you understand?

Foxtrot| Lre | b)@)ib)e6) Yes, sir.
20 LtGen Natonski: I just want to thank you for your service to
21 our country, to the army, for what you have done on
22 your overseas deployments and wish you the best in
23 your new job.

Foxtrot LTC ;

(b)(3)(b)(6) Sir, gentlemen, and thank you for what you are

25 doing.

26 [The investigation closed at 1414, 20 October 20009.]
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